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Viborg blev årets motionsby. 
Her overrækker DFIF’s formand, Ejgon Bertelsen 

en krystalvase til Viborgs borgmester 
Ringgaard Christensen som tegn på værdigheden.

(Foto: Jesper Vig).



Økonomisk demokrati 
et ukendt begreb

Ø konom isk dem okrati er b levet et meget om talt begreb  i den seneste 
tid. B egrebet er opfundet a f  fagbevæ gelsen , men kan  naturligvis også 
anvendes andre steder end p å  arbejdsm arkedet, f . eks. inden fo r  
idrætten herhjem m e, hvor begrebet hidtil har væ ret ganske ukendt.

Dansk idræ t »lever« fo r  en stor dels vedkom m en de a f de tilskud, 
som ydes fra  overskuddet a f  tipningen. N år D ansk Tipstjeneste A/S 
med udgangen a f juni m åned d. å. slutter sit regnskabsår, forventes 
det, at d er  v il være ca. 33 mili. k ron er til idrætten og de andre fo r 
mål, som  støttes a f  indenrigsministeren. Denne fa r  nemlig 10 pct. a f  
tipsoverskuddet hvert år — i år således ca. 3,3 m ili. kr.

I  modsætning til de tre øvrige idrætsforbund i D anm ark, som får  
deres tilskud d irekte, skal D ansk Firmaidræts Forbund hvert år ind
sende en velm otiveret og stæ rkt underbygget ansøgning om at få  
andel i indenrigsministerens d el a f  tipsoverskuddet. Det er en højst 
utilfredsstillende frem gangsm åde, der har m ed ført  og også i frem 
tiden v il m ed føre  mange gener i forbundets daglige arbejde.

Det ses m åske bedst, hvis v i fortæ ller lidt om  forretningsgangen  
ved  sådanne ansøgninger. Inden 1. septem ber hvert år skal D FIF til 
ministeren indsende ovennævnte ansøgning om at f å  andel a f tips
overskuddet, d er h idrører fra  det tipsår, der sluttede 2 måneder før , 
den 30. juni. D F IF ’s regnskabsår løber fra 1. septem ber, og budgettet 
fo r  hele regnskabsåret er tilrettelagt efter det b e løb , forbundet inden 
nævnte da to  har søgt om at få  a f  ministeren. I løb et a f  efteråret 
holdes generalforsam lingen i D ansk Tipstjeneste A /S, hvor regnskabet 
bl. a. b liv er godkendt. H ere fter  kendes de beløb , som  er til rådighed 
til uddeling blandt ansøgerne.

N år dette  skrives -  i begyndelsen a f  juni det efter fø lgen de år — 
har D FIF  endnu ikk e  faet at v id e, om ansøgningen v il blive im øde
kom m et e ller beløbet eventuelt nedsat. Forbundet har selvfølgelig  
langt m indre fa e t  udbetalt noget a f  det beløb , som  kan forventes 
udbetalt, m en som nu tidligst stilles til rådighed, når der mangler 2 
m åneder a f  d et regnskabsår, b e løb et  skulle dæ kke.

D ansk Firm aidræts Forbund har gennem årene kæ m pet fo r  sin lige
berettigelse p å  det økonom iske om råde, men h ver gang tipsloven er 
blevet ændret, har man ganske overset forbundets berettigede ønsker. 
Nu bør tiden im idlertid være inde til en ændring a f  dette diskrimine
rende fo rh o ld , som er ganske uacceptabelt. Vi m å også have krav  på  
at få  at v id e, h v orfor  der skal gå så lang tid, inden D FIF  -  og med 
os andre ansøgere -  kan få  de penge, som hele v o r  eksistens afhæ n
ger af.

H vor længe skal firm aidrætten holdes hen m ed snak  og gyldne lø f
ter? Spørg D eres folketingskan d idat i den kom m ende valgkam p.
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(Qg) Årets motionsby: 
(^ jy  V I B O R G

Viborg blev årets motionsby. D et var noget 
af en overraskelse, at den jydske domkirke- 
by kunne gå og cykle sig til titlen som årets 
motionsby i Dansk Firmaidræts Forbunds 
motionskampagne 71. Måske ikke så stor en 
overraskelse, hvis man fulgte resultaterne 
uge for uge, men en overraskelse, fordi Vi
borgs ledere i første omgang havde bestemt 
sig til ikke at deltage i kampagnen.

Mere end 88.000 deltagere gennemførte en
ten en 5 km gåtur eller en 10 km cykletur i 
dette års motionskampagne, og det er meget 
tilfredsstillende for arrangørerne. Der ud
viklede sig under kampagnen en meget hård 
kamp om, hvilken by der efter kampagnens 
afslutning skulle smykke sig med titlen 
»Årets motionsby«.

I lighed med sidste år blomstrede også i 
år ideerne til mangeartede arrangementer, 
der alle havde til formål at trække folk ud

på ruterne. Pressedækningen har været meget 
fin overalt i provinsen, og forbundet har 
haft den glæde, at radio og TV har fulgt 
kampagnen.

Det mere håndgribelige bevis på titlen 
»Årets motionsby« fik  Viborgs borgmester 
og firmaidrætslederne ved en sammenkomst 
den 3. juni. Dansk Firmaidræts Forbunds for
mand, Ejgon Bertelsen, overrakte borgmester 
Ringgaard Christensen en vase til byen, og 
til firmaidrætssammenslutningen var der en 
dejlig testcykel. Til stede ved overrækkelsen 
var også firmaidrætsledere fra Grindsted og 
Struer, som gav Viborg kamp til det sidste. 
Også til dem var der gaver.

Firm aidrætsledere fra  Viborg, Grindsted og  
Struer samt Viborgs turistchef og D F IF ’s m o
tionsudvalg ved overræ kkelsen  a f  v inderpræ 
m ierne: 1 testcykel til h v er  by.
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Samtale med M-udvalgsformanden 
»Det var musen, der brølede«

-  Det mest nærliggende spørgsm ål først. Er 
du tilfreds m ed  resultatet?

-  Både og! For det første er det jo ikke 
mig, der skal være den, der opstiller vor til- 
fredshedstærskel i D FIF. For det andet har 
vi i udvalget ikke fået analyseret tallene 
endnu -  og tallene kan godt betyde noget i 
mere end én betydning.

-  H vad  kan  ses a f  tallene?
-  Først og fremmest hvem der deltager. 

Dernæst noget om den geografiske tilslutning, 
og endelig om det er vore egne medlemmer 
eller andre, der har deltaget. Udvalget får 
nok at se til med at opstille resultatet i en 
rapport, der kan forelægges på et møde først 
på efteråret og derefter på repræsentant
skabsmødet. Men personlig er jeg tilfreds 
med det meste af Motionskampagnen ’71. 
Jeg synes, at der langt de fleste steder er 
gjort et stort stykke arbejde for at få gode 
resultater frem. Lad mig bare nævne, at 
vi havde 4 præmier til byer, der viste sær
ligt initiativ, men skulle vi have uddelt så
danne præmier til alle, der viste noget ud 
over det almindelige, ja så skulle dette antal 
have været mangedoblet.

-  H vad  h ar overrasket m otionsudvalget 
mest?

-D e r  var mange ting, men lad mig gemme 
det til rapporten. Jeg vil dog sige, at vi er 
glade for, at det nu er bevist, at alle byer 
kan komme til tops. Se blot på de 3 første 
byer.Viborg med 36.000 indbyggere får 10.573 
deltagere. Grindsted og Struer næsten 50 %  
udregnet efter indbyggertallet. Esbjerg har 
også et overraskende godt resultat, men lad 
mig i øvrigt ikke nævne navne. E t gammelt 
ord siger jo »ingen nævnt, ingen glemt«.

-  H ar d er været tilfredsstillende presse
dækning i år?

-  Ja , absolut. Desværre er det ikke alle 
sammenslutninger, der har indsendt avisud

klip, så vi har kunnet følge pressedækningen 
rigtigt, men de steder, vi har fået fra viser, 
at D F IF  og sammenslutningerne har fået en 
omtale, der er guld værd. Lad os i denne 
forbindelse ikke glemme radio og TV , der 
denne gang har fulgt kampagnen, og det 
er første gang, at firmaidrætten har fået 
så megen plads i disse medier. Jeg tror, at 
det har haft stor betydning, at befolkningen 
har hørt om FIRM A ID R Æ TTEN S M O T I
ON SKAM PAGNE, men det har sikkert haft 
større betydning, at man har hørt vort navn 
mange gange, det vil uden tvivl lette vore 
forhandlinger i fremtiden, både på lokalt og 
på landsplan. Apropos vort navn på tips
kuponen i forbindelse med kampagnen. Hvor 
mange har ikke set, at det var firmaidrætten, 
der arrangerede motionskampagnen, og vi 
har på den måde vist vor idealisme. Jo , jeg 
tror godt, man kan sige, at det var musen, 
der brølede.

— H v ad  med næste år,
-  Det kan jeg ikke svare på endnu. Vi fik 

i år ca. 80 %  flere ud at motionere, det ved 
vi, men vi ved endnu ikke, hvordan vi skal 
få dem ud, som vi ikke fik i tale denne 
gang. Det kræver planlægning og sponsorer. 
Men lad os tale om det til efteråret, så har 
vi haft lejlighed til at gennemdrøfte sam
menslutningernes meninger og erfaringer. Og 
dem skulle det være nemmere at få frem, 
når vi nu kan kalde det en succes.

— H ar det været en dy r kampagne?
-  Vi er ikke helt færdige med regnskabet, 

men jeg tror godt, at man kan sige nej. Et 
nej, der samtidig skal være en tak til alle 
vore sponsorer, for uden deres indsats og 
støtte havde vi ikke fået den succes, som 
både vi og befolkningen kan være glade for, 
og som har gjort Motionskampagnen ’71 til 
både en jubilæumsgave til D FIF og en gave 
fra forbundet til alle her i vort 25. år.
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Sagt og skrevet 
om motionskampagnen

... et kondi- og motionsudvalg under Køge 
Firma Bold har lagt et bemærkelsesværdigt 
stort arbejde i tilrettelæggelsen af kampag
nen ... (D agb ladet, K øge)

. .. en anden ting er, at man vil have godt 
af en sådan tur — og blive ved med at have 
det godt, hvis man fortsætter med at motio
nere ... (Jy d ske T idende)

... I år skulle vi gerne have kampagnen til 
at blive en folkebevægelse. En række organi
sationer og foreninger er med i tilrettelæg
gelsen, og det er glædeligt, at der kan sam
arbejdes om så vigtig en sag.

(S ilkeborg  Avis)

... I det hele taget har den første uge af 
firmaidrættens motionskampagne været en 
succes. Der har deltaget i alt 29.308 ...

(R ingkjøbing Avis)

... og til de slappe koldingensere, hvis energi 
kun lige har tilladt dem at blade i avisen, 
vil vi sige: Smid avisen, op fra lænestolen 
og ud i solen -  kondi-kampagnen fortsæt
ter... (K olding F o lk eb lad )

. .. Tilslutningen (i Brønderslev) var betyde
lig større, end arrangørerne havde regnet 
med, og på grund af den store tilslutning 
blev turen noget forsinket ...

(A alborg Stiftstidende)

... Motionskampagnen er en god idé, og dem, 
der står bag den, fortjener ros og påskøn
nelse for deres arbejde, men de mange gøre
mål, foråret indbyder til, er en alvorlig kon
kurrence for kampagnen ...

(Randers Am tsavis)

Næstvederne holdt sig beskedent tilbage, og 
det er der absolut ingen grund til, for ved 
at blive væk snyder man sig for en god og 
gavnlig omgang motion. (N æstved B ladet)

Det er en fuldstændig overvældende interesse, 
der vises for Svendborg Firma Sports mo
tionskampagne ... (Fyens Amts Avis)

... Særlig flittige motionister var børnene og 
aldersgruppen 26-40 år — netop den alders
klasse, der har særlig behov for motion.

(Sjællands T idende)

... på grund af den store tilslutning vil fir
maidrætten arrangere en ekstra marchtur i 
næste uge. (H erning F o lkeb lad )

... i kampen om at blive årets motionsby fø
rer Grindsted, men Viborg er lige bag efter, 
så det bliver et spændende opløb, når firm a
idrættens motionskampagne slutter i morgen.

( Radioavisen )

... Ved premieren i week-enden synes firma
idrættens motionskampagne at have størst 
appel til de helt unge, og selv om det måske 
var de mere satte medborgere, som ville have 
mest gavn af gåturen, kan det kun være 
positivt at vænne de unge til betydningen af 
tilstrækkelig motion. (Ikast)

-  Jeg vil gerne høre »Gå ud og gå en tur«.
-  Flvorfor det?
-  I anledning af Dansk Firmaidræts For

bunds landsomfattende motionskampagne ...
(Louis Rugaard i sam tale med Claus 
W alther og Arne Myggen i »Som mer
d iskotek«  -  et ønskeprogram  i ra
dioen).

-  Struer Firmaidræts kondi-kampagne går 
strygende ... Overraskelsen kom i lørdags, 
hvor Struer havde besøg af fjernsynet, som 
var med på turen, der blev ført an af borg
mester S. E. Kristensen og frue. Når tilslut
ningen (360) ikke var større, kan det skyldes, 
at den engelske pokalfinale blev spillet i 
fjernsynet samtidig med gå-kampagnen.

(Struer-Posten).
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Resultatlisten 
fra M-kampag nen

Deltager
antal 70

Deltager
antal 71

Frem
gang

Tilbage
gang

Brønderslev ................... ........ 1.075 1.553 478
Esbjerg ............................. ........ 1.456 2.288 832
Fredericia ....................... ........ 3.756 1.531 2.225
Frederikshavn ............... ........ 2.187 1.384 803
Fåborg ............................. 200
Grenå ............................... ........ 729 475 254
Grindsted ....................... ........ 6.910 9.787 2.877
Haderslev ....................... ........ 5.554 498 5.056
Helsingør ........................ ........ 584 2.469 1.885
Herning .......................... ........ 528 7.303 6.775
Holstebro ....................... ........ 364 614 250
Horsens .......................... ........ deltog ikke 1.677
Ikast ................................. ........ 4.616 6.461 1.845
Kalundborg ................... ......... 1.050 543 507
Kolding .......................... ........ 1.754 1.653 101
København ................... ......... 4.877 2.002 2.875
Køge ................................ ........ 1.014 2.850 1.836
Nakskov ........................ ........ 458 deltog ikke
Nyborg ........................... ........ 401 deltog ikke
Næstved .......................... ......... 146 431 * 285
Odense ...................................... 1.276 1.208 68
Randers .......................... ......... 446 914 468
Ringkøbing .................. .........  5.232 5.009 223
Roskilde .......................... .........  513 1.021 508
Silkeborg .................................  354 1.065 711
Skive ............................... .........  171 240 69
Slagelse ........................... .........  1.989 2.291 302
Sorø ................................. .........  deltog ikke 716
Struer ........................................  1.231 8.138 6.907
Svendborg ..................... ..........  714 5.206 4.492
Sønderborg .................. .........  1.194 691 503
Tarm .........................................  404 275 129
Varde ............................. ..........  438 3.185 2.747
Vejen ............................. ..........  547 535 12
Vejle ................................ .........  621 658 37
Viborg ............................ .........  deltog ikke 10.573
Åbenrå ........................... ..........  369 354
Åbybro ............................ .........  deltog ikke 467
Ålborg ........................... .........  601 1.003 402
Århus ............................. .........  721 1.314 593

Landsresultat ............... .........  54.280 88.582 34.302
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Sammenslutningsforhandlingerne 
med DDSG&I og DDG&U

1 Dansk Firmaidræt nr. 3 omtalte vi i lede
ren det nærmest foregående møde mellem de 
3 idrætsorganisationer, De Danske Skytte-, 
Gymnastik- og Idrætsforeninger, De Danske 
Gymnastik- og Ungdomsforeninger og Dansk 
Firmaidræts Forbund om de sammenslut
ningstanker, som rører sig.

Kort derefter havde D FIF samlet sammen
slutningernes formænd til møde i Århus, 
hvor dette punkt var på dagsordenen. Mødet 
omtales nærmere andetsteds i bladet.

Siden har der været afholdt endnu et møde 
mellem de 3 idrætsforbund. D et fandt sted 
den 21. maj på Nyborg Strand, hvor man 
især drøftede de oplæg, der var kommet fra
2 udvalg, som har været nedsat til kulegrav
ning af den fremtidige struktur i et eventu
elt nyt fællesforbund og af økonomien.

D FIF har ikke hidtil været repræsenteret 
i økonomiudvalget, idet drøftelserne nærmest

har drejet sig om, hvordan de to andre for
bund, som jo er ejendomsbesiddere, kan 
overdrage disse formuer til et nyt forbund. 
Nu skal man imidlertid til at drøfte tips
midlernes fordeling, og så er DFIF naturlig
vis interesseret i at være med i forhandlin
gerne -  og kommer det også.

I strukturudvalget har Ejgon Bertelsen  
deltaget i møderne på D F IF ’s vegne. Under 
de forhandlinger, som fandt sted på Nyborg 
Strand, var man ikke ganske enig med struk
turudvalget i dets oplæg, og forhandlingsud
valget anmodede derfor strukturudvalget om 
at se på sagerne endnu engang.

De to underudvalg skal nu have nogle 
møder for at drøfte de problemer, som sta
dig ikke er løst. Der er foreløbigt ikke fast
sat nogen ny mødedato for forhandlingsud
valget, der afventer resultaterne af under
udvalgenes drøftelser.

Afslag fra
undervisningsministeriet

I lov om fritidsundervisning m.v. er der 
hjemlet mulighed for at få tilskud fra staten 
til aflønningen af en konsulent, der jo som 
mange firmaidrætsledere ved står højt på 
forbundets ønskeseddel. D F IF  har søgt D i
rektoratet for Ungdomsundervisningen om 
tilskud i henhold til fritidsloven med hen
blik på ansættelsen af en idrætskonsulent, 
men direktoratet har på grund af utilstræk
keligheden af den til rådighed stående bevil
ling måttet give forbundet afslag på ansøg
ningen.

Der bliver altså ingen konsulent i denne 
omgang, men det er givet, at D F IF  kommer 
frem med en ansøgning igen til næste år, når 
der atter skal tages stilling til. fordelingen

af fritidskonsulenter. Forbundets arbejde har 
i den senere tid taget et sådant opsving, at 
en konsulent nu næsten er en nødvendighed, 
men D FIF er ikke med størrelsen af tipstil
skuddet selv i stand til at aflønne konsulen
ten endnu. Derfor er ansættelsen betinget af 
det tilskud til hans aflønning, som fritids
loven giver mulighed for -  hvis der altså 
var midler til det. Vi håber, at bevillingerne 
til næste år bliver forhøjet så meget, at også 
D F IF  vil kunne blive tilgodeset.

Vort motto

Hellere slow motion end slet ingen motion.
(ATS  -  P olitiken )
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Situationer fra DFIFs motionskampagne 1971

I  Køge gen nem førte den 91-årige O le Peder 
fensen de 5 km  i fin  stil, selv om  d er måtte 
et lille hv il til undervejs.

På denne im ponerende væ ltepeter d eltog  K å
re fohansen  i Odenses cykelarrangem ent.

Søde 3-årige fan e T jø rn fe ld t fra  Langeskov kørte  
selv de 10 km på c y k e l sammen med sin fa r .

Vinder af 2 
flyverejser:

Bente Dinesen 
Sønderager 7 
H ammerum Den foreløbige afslutning  

sted i K øbenhavn , hvor A. 
vindere.

M ange byer havde arrangeret konditest v ed  starti 
m ål. H er i Randers v a r  d er  hele 3 cy k ler  i gang.



Ikasts beboere kunne fø lg e  tilslutningen på dette 
kæ m pebarom eter p å  en a f  byens husgavle.

>å M -kam pagnen ’71 fan dt  
udvalget udtrak de held ige

Vinder af 2 
flyverejser:

E rhardt Hansen 
Esrum vej 84 

H elsingør

D eltagerne kom  o fte  gennem naturskønne om rå
der, f. eks. i K øge p å  ve) til Grundtvigs grav.

I  Struer havde man sørget fo r  forp lejn in g  
(suppe) til deltagerne. H er  kokken  k la r  til at  
servere fo r  de første, d er  gennem førte.

M ange sammenslutninger havde m orsom m e 
kon ku rrencer ude på  ruterne.
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Formandsmødet 
i Århus

Orientering om forhandlingerne med De Dan
ske Skytte-, Gymnastik- og Idrætsforeninger 
og De Danske Gymnastik- og Ungdomsfor
eninger med henblik på en eventuel sammen
slutning i ét stort idrætsforbund var vigtigste 
punkt på dagsordenen, da Dansk Firmaidræts 
Forbund havde indkaldt sammenslutninger
nes formænd til møde i Århus.

Enkelte formænd kunne ikke deltage, fordi 
de var stærkt engageret i Flygtning 71-ind
samlingen, der foregik samme dag, den 25. 
april, men alle kredse inden for forbundet 
var repræsenteret.

D F IF ’s formand, Ejgon Bertelsen, gav ind
ledningsvis en udtømmende redegørelse for de 
forhandlinger, som allerede havde fundet 
sted, Ejgon Bertelsen sluttede med at opfor
dre til en livlig debat, idet forretningsudval
get og hovedbestyrelsen meget gerne så en 
tilkendegivelse af, om forbundet skulle fort
sætte ad den vej, man var startet på.

Og der kom en livlig debat ud af det op
læg, formanden var kommet med. Med én 
undtagelse lød det fra samtlige kredse, at 
man syntes, at forbundet skulle fortsætte for
handlingerne med de to øvrige forbund. Syd- 
jyllandskredsens repræsentanter gav derimod 
enstemmigt udtryk for modstand mod sam
menslutningstankerne, og formanden for Fre
dericia Fag- og Firma-Idrætsforbund, Hans 
E. Borbjerg, gav endda udtryk for, at han 
syntes, forbundets ledelse var gået længere, 
end de kunne tillade sig.

Det har naturligvis været af overordentlig 
stor betydning for forbundsledelsen at høre 
både tilhængeres og modstanderes indlæg i 
debatten. Det har givet både noget at tænke 
på og nye impulser at arbejde med i de kom
mende forhandlinger. Der har for øvrigt si
den formandsmødet været afholdt et møde 
med de to andre forbund, hvilket er omtalt 
ganske kort andetsteds i bladet.

Formændene fik også lejlighed til at ud
tale sig om de propositioner, som forbundet 
lægger til grund for den idrætslige udfoldelse. 
Idrætsudvalget havde stillet mange spørgs
mål, som formændene fik mulighed for at 
besvare gennem gruppearbejde.

Idrætsudvalget vil nu gennemgå samtlige 
besvarelser for at se, om der i dem skulle 
være ting, som med fordel vil kunne bruges 
i de kommende kreds- og landsmesterskaber. 
Mødet sluttede ved 19-tiden med en middag, 
inden deltagerne fordeltes over det ganske 
land.

Kondi
Kom i kondi 
kør frem  
med det 
kraftige  
skyts 
sæt dig 
et mål 
få kroppen 
frem
på scenen

Kom i kondi 
før Bakken 
Bellevue 
og Tivoli 
åbner

Kom i kondi 
begynd 
i dag
køb en cykel 
en vægt 
en romaskine 
en gym-rib

(Erik Martensen i

en figurslanker 
en helserulle 
expanders 
håndvægte 
og en badering

Anskaf
en træningsdragt 
et åbent sind 
et håndklæde 
lidt frisk luft 
en tophue
og en masse energi

Kom på toppen 
lad naboen 
se dig 
i hop 
og spring 
og rask tagfat 
kom i kondi 
kom i form 
kom ned 
på jorden

bladet Dansk Reklame)
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Der er et gammelt ord, der siger »Når det 
regner på præsten, drypper det på degnen«. 
Det må vi sande.

Vi er pludselig blevet eneste bruger af 
et idrætsanlæg, som en af byens klubber 
er flyttet fra til større forhold. Og vi er 
glade, for vi har samtidig fået et klubhus, 
som vi nu skal i gang med at indrette og 
gøre i stand.

Der er 2 gode store omklædningsrum i den 
nederste etage, og på 1. sal er der en dejlig 
stor vinkelstue, køkken og en god entre. 
Det er planen, at stuens ene ende skal ud
nyttes til bordtennisstue med 2 borde, medens 
»vinklen« skal bruges som hyggerum, hvor 
man også vil kunne nyde en sodavand efter

strabadserne. Køkkenet ser det ikke rigtig 
ud til, at vi har brug for på nuværende tids
punkt, men det kommer måske senere.

Entreen er som sagt temmelig stor, måske 
så stor, at der vil kunne rejses en væg og 
derved laves et kontor, hvor vi kan holde 
til.

Tænk engang. Alle papirer på et sted. Vi 
skal aldrig mere lede efter vore ting hos 
forskellige mennesker, og de enkelte besty
relsesmedlemmer har bedre chance for at 
blive hurtigt orienteret om indkomne sager. 
Papirerne er på »kontoret«.

Skøn fremtidsmusik, men det skal nok 
blive til noget. Jørgen  Riisom.

SVENDBORG 
Gang i halplanerne

Vinterens pokalturneringer i håndbold blev 
for damernes vedkommende vundet af An
delsbanken  foran F.A.F., og for herrernes 
vedkommende af Svendborg B ank  foran 
Hundstrup Møbler.

På repræsentantskabsmødet skete der igen 
i år en del udskiftninger i idrætsudvalgene, 
men ellers var det bestyrelsens forslag til 
en ny kontingentform og halplanerne, der 
optog sindene mest. I fremtiden vil alle ak
tive firmaidrætsudøvere i Svendborg stå som 
medlem af Svendborg Firma Sport, hvilket 
sker af hensyn til de tilskudsordninger, som

kan komme på tale. Selvom forslaget også 
indebar en kontingentforhøjelse, blev det 
enstemmigt vedtaget.

Det samme var tilfældet med bestyrelsens 
forslag om køb af grund til opførelse af egen 
idrætshal, flytning af baneanlæg samt sal
get af SFS ’s hidtidige baneanlæg, der så skal 
overtages af kommunen.

Det kan i øvrigt nævnes, at driftsregnska
bet balancerede med 156.991 kr. og 72 øre 
og udviste et overskud på 4.281 kr. og 13 
øre. E. F.
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ROSKILDE
Rekordtilmeldelse i sommer

Roskilde Firmaidræts Union har startet sin 
sommerturnering, der slår alle tidligere re
korder med hensyn til tilmeldelser. Ikke fær
re end 15 nye klubber er dukket op i Ros
kilde, og da kun en klub fra turneringen 
året før ikke har tilmeldt sig, betyder det, at 
54 hold deltager i turneringen.

Det blev således nødvendigt at udvide så
vel A- som B-rækken med hver to hold til 
i alt 12 hold samt at lave en ny række, E- 
rækken, der lige som C- og D-rækken har 10 
hold. D er skal i hele turneringen afvikles 
267 kampe, heraf de 142 i foråret.

Selv om unionen har fået en ekstra bane 
stillet til rådighed to gange om ugen, bliver 
der alligevel vanskeligheder med at få af
viklet efterårsturneringen, idet det er et 
spørgsmål, om man i det hele taget kan nå 
at afvikle hele turneringen, hvis der ikke 
stilles endnu en bane til rådighed efter som
merferien.

Unionen håber det bedste, selv om den 
ikke er forvænt med at blive vel modtaget, 
når den stiller hos kommunen med sine pro
blemer.

Strukturændring
Det blev E rik  Hansen, der afløser Jens Olsen

som formand for Roskilde Firmaidræts 
Union. Formandsvalget var dog ikke det 
eneste vigtige punkt, som repræsentantskabet 
den 31. marts tog stilling til. Således blev 
en strukturændring af unionens ledelse ved
taget, hvorimod man ikke kunne gå ind for 
et ændringsforslag, som bestyrelsen havde 
stillet til fodboldreglementet.

Den afgående formand sagde bl. a. i sin 
beretning, at man kun havde haft en dårlig 
bane til rådighed i udendørssæsonen i 1970, 
men at der var udsigt til bedre forhold i 
den kommende sæson. De nye aktiviteter 
blev ligeledes omtalt, således turneringer i 
indefodbold, badminton og bordtennis. Indi
viduelle mesterskaber var også holdt i de to 
sidstnævnte dicipliner.

Jens Olsen opfordrede derefter til større 
deltagelse i den motionskampagne, som nu er 
afviklet. Deltagelsen i den første havde ikke 
været særlig god.

Strukturændringen medførte, at der skulle 
vælges nyt forretningsudvalg. Erik Hansen 
blev som nævnt ny formand, Jø rn  N ielsen  
næstformand, L e if  Lund  sekretær og Palle 
Freese kasserer. Som udvalgsformænd valgtes 
Finn Lynge (bordtennis), K aj D augaard  
(badminton) og A llan  Lorentzen  (fodbold).

L e if  Lund.

Jlfev NÆSTVED
Skuffelse over kondikampagnen

I Næstved nåede man op på et sluttal på 
431 deltagere i firmasportens motionskam
pagne »Sundhedskur -  Konditur«. Og det 
var en stor skuffelse, udtaler formanden for 
motionsudvalget, Henning H ansen, at der 
ikke kom flere.

I Næstved sluttedes af lørdag den 22. maj,

og efter den sidste tur trak vi lod om mini
cyklen, som blev vundet af fru Inger C hri
stiansen, Jørgen Jensensvej 57, Næstved.

Udover denne præmie var der også andre 
præmier, som blev udtrukket samtidig. Samt
lige deltagere går dog videre til lodtræknin
gen om landspræmierne. H. H.
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FREDERICIA
Aktiviteten sprænger alle rammer

Ja , så er motionskampagne slut for denne 
gang, men det er da vort håb, at folk vil 
vedblive at motionere hele sommeren. D et 
skulle jo  ikke gerne være sådan, at der kun 
motioneres i de tre uger, firmasporten står 
for kampagnen. Vi så jo  gerne, at folk fik 
øjnene op for, hvor sundt det er at komme 
ud i den friske luft og få rørt mave- og 
benmuskler, og vi har mulighed for at byde 
dem ud på en tur i smukke omgivelser i sko
vene i Hannerup, hvor vi har fået en fast 
motionssti. Vi håber da, at folk vil komme, 
selvom der ikke er præmier at vinde.

Præmier? Ja , der tales så meget om, hvad 
man kan vinde, men her i Fredericia ser vi 
det som firmasportens opgave at få folk ud 
i naturen, væk fra byens larm og travlhed 
uden at byde på muligheder for at vinde en 
eller anden præmie.

Efter min mening er der for mange, som 
har udsat en masse præmier og benyttet an
den form for lokkemad, f. eks. underhold
ning. Vi har forsøgt uden denne lokkemad, 
for vi mener, at det må være lysten til at 
motionere, som får folk ud at gå eller cykle. 
Vi har f. eks. haft 2 damer på 66 og 68 år,

som har gået samtlige ture 2 gange, hver 
gang ruten har været åben, d.v.s. i alt 14 
gange hver, men det er ikke blot under kam
pagnen, vi har fornøjelsen at se disse to da
mer ude i naturen. Vi møder dem tit spad
serende, friske og glade veloplagte. De hol
der sig i form ved at gå.

Vi havde håbet på en bedre tilslutning til 
kampagnen, og vi forstår ikke helt selv, 
hvorfor en by af Fredericias størrelse ikke 
har større deltagertal, men vi håber, at dem, 
som har været ude, har hygget sig under de 
skønne ture. D er er optaget en hel film om 
kampagnen her, og den vil tilgå forbundet, 
så snart den er fremkaldt.

Firmasporten har ikke ligget på den lade 
side, selv om vi har motioneret. Der har væ
ret gang i såvel fodbolden som håndbolden 
hver aften. D et ser ud til, at vi sprænger 
alle rammer i år med hensyn til deltagelsen. 
Vi bygger stadigvæk på klubhuset. Vi er ved 
at lægge sidste hånd på det udvendige, så 
huset snart står færdigt til at byde vore med
lemmer velkommen i til virkelig gode for
hold. Knud Jørgensen .

SLAGELSE
Halprojekt under udvikling

Slagelse Firma-Sports vinterturneringer er 
nu forlængst overståede. Afslutningsfesten 1. 
maj dannede punktum for en aktiv sæson, 
hvor der har været yderst fin tilslutning til 
både fodbold, håndbold og badminton, og 
hvor alle turneringer blev afviklet efter de 
lagte planer.

De sidste måneder har budt på Bymester
skaber, handicapstævne og mesterskabsstæv

ne i badminton — stævner der hvert år af
vikles alene på grund af interessen for disse, 
og dette må være det bedste påskud til at 
lave stævner. Firmahallen har, for femte sæ
son, dannet ramme om alle foreningens akti
viteter.

Den 3. maj startede sommerturneringerne 
med fuldt program i alle rækker. Vi har i år 
igen mulighed for at spille dobbeltturnerin-
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ger, hvilket gennem flere år har været be
styrelsens erklærede mål, idet enkeltturne
ringer ikke kan give den tilfredshed og den 
motion, der er nødvendig for en kontinuerlig 
pleje af legemet.

Den 1. maj startede så årets motionskam
pagne. SFS lagde op til dagen med konditest 
om formiddagen på centertorvet i Vestsjæl
lands Centret under overværelse af masser 
af mennesker. Vi konditestede -  med hjælp 
af en læge — danmarksmesteren Poul Erik  
N ielsen , Kalundborg (letvægtsboksning) og 
O le B lom høj fra det lokale 2. divisionshold 
i fodbold. De viste begge yderst tilfredsstil
lende kondital — hvorefter det var publi
kums tur til at tage en tur på motionscyk
len. Samme dag kl. 15 startede så selve kam
pagnen i marken med fin deltagelse i det 
dejlige forårsvejr. Vi havde indlagt forskel

lige konkurrencer på ruten, ligesom vi trak
terede på en kop kaffe, respektive orangeade 
og småkager ved turens vendepunkt. Et 
islæt, der tiltalte deltagerne. Vi glædede os 
meget over samme aften at blive præsente
ret for omtalen af forbundets motionskam
pagne i TV-sporten.

Slagelse Firma-Sports nye halprojekt ar
bejder stadig. I skrivende stund er der ind
sendt ansøgning til kommunen om at stille 
en nærmere aftalt grund til rådighed, lige
som der er fremsendt tilbud om leje af hal
len til skolegymnastik. Ingeniører og arki
tekter er sat i sving med at frembringe til
bud, som vi forhåbentlig kan acceptere. Så
fremt disse ender »kan nå sammen«, er det 
meningen, vi sa »trykker på knappen« til 
byggeri. B S

Læserne skriver

Efter D F IF ’s repræsentantskabsmøde blev det 
fortalt os klubledere, at der i D F IF  blev 
arbejdet på at fremskaffe en fælles forsik
ring for alle firmaidrætsfolk.

Nu har Dansk Idræts-Forbund fået en så
dan. -  Hvordan går det med firmaidrættens?

N år vi anmoder Dansk Firmaidræt om at 
besvare spørgsmålet, er det fordi, det cr vort 
indtryk, at mange er interesseret -  det viser 
samtaler på banerne ihvertfald.

3 fynske firm aidræ tsklubledere.

Der har ikke været mulighed for at fore
lægge ovenstående læserbrev for FU, inden 
bladet gik i trykken. Svar bringes i næste 
nummer af Dansk Firmaidræt. red.

Noter

Den 11. og 12. juni har der været afholdt en 
nordisk firmaidrætslederkongres. Det er i år 
Sverige, der er vært for kongressens delta
gere, som fra Danmark cr forbundets for
mand, Ejgon Bertelsen, kassereren, Gunnar 
Tamberg, samt hb-medlem Jørgen Riisom. 
Næste års kongres henlægges formentlig til 
Danmark, da D FIF nu er eneste organisation, 
som ikke har været vært ved disse kongres
ser.

Vi bringer i næste nummer et referat fra 
mødet.

Et apropos til fodbold

Pas på, at dagens fugl ikke bliver knæskaden.
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Sportsfolk 
er tålmodige

I

For nylig foreslog H erningkredsens nye 
socialdem okratiske folketingskan didat, h ø j
sko le forstan der  Robert Pedersen, at d er  
oprettes et fælles sports- og kulturm iniste
rium. R obert Pedersen er forstander fo r  
H erning H øjskole og er b levet opstillet til 
fo lk etin g et som B odil K ochs e fter fø lger i 
H erning-kredsen. H an har uddybet sit 
forslag  i dagbladet IN FO RM A TIO N , 
h v orfra  vi har hentet nedenstående artikel.

Sportsfolk er tålmodige. Alt for tålmodige.
De finder sig stadigvæk i, at den betyd

ningsfulde kulturfaktor i dette land -  idræt
ten — spises af med latterlige små tilskud 
fra det offentlige. Både i forhold til belø
benes størrelse og ikke mindst i forhold til 
antallet af udøvere ligger sporten i bunden, 
hvad stats- og kommunetilskud angår. Det 
hænger sikkert sammen med den antikverede 
indstilling hos en del af lederne, at med 
penge følger afhængighed. Vore andre fritids
aktiviteters forhold modbeviser dette: Man 
kan gå til porcelænsmaling, lave amatørtea
ter og holde politiske studiekredse med gode 
tilskud, uden at det offentlige blander sig.

H vorfor kræver man ikke, at hele idræts
sektoren kommer ind under et bestemt mini
sterium, for min skyld gerne kulturministe
riet. Der findes en administrativ enhed, der 
tager sig af aftenskolerne, af ungdomsun
dervisningen, af musiklivet m.m., mens idræt
tens forhold flyder mellem mange forskel
lige instanser. Stil dog for pokker det krav 
at blive underlagt kulturministeriet, for så 
kunne man måske tillige blive fri for den 
diskriminerende tale om sportsidioter. Man 
taler jo  aldrig om maleridioter, museumsidio
ter eller teateridioter. Idræt er lige fuldt 
æstetik som mange andre kulturelle udfoldel
ser. Personligt nyder jeg lige fuldt Flemming 
Flindts balletter som gymnasternes øvelser

på højt plan. Kræver det ikke lige så stor 
personlig disciplin og træning at springe over 
7 m i længdespring som at udføre en rolle 
perfekt i et teaterstykke. Det er blot kvali
teter på forskelligt niveau.

Hvorfor finder sportsfolk sig i den skæn
dige behandling, som de får af masseme
dierne? Her kunne f. eks. nævnes, at hvis 20 
politisk aktive studenter foretager sig et eller 
andet, så kan de være sikker på pressens 
bevågenhed, men hvis Fremad Amagers ung
domsafdeling, der sikkert tæller 10 til 30 
gange så mange aktive, har ønske om flere 
træningsbaner, så standser dette ønskes of
fentliggørelse i foreningens medlemsblad. 
Endnu værre er det, at den journalistiske 
behandling af sporten, Ikke mindst i dansk 
TV, er katastrofal dårlig. Hvis De har lidt 
kendskab til cykelløb, så få Dem en god lat
ter til sommer ved at høre kommentarerne til 
VM i cykelløb, hvis man da ikke endnu en 
gang kan få den nærliggende ide at lade Jør
gen Emil Hansen eller en anden, der har 
kendskab til landevejsløb, kommentere lø
bene.

Der er ingen grund til at skamme sig over 
sportsinteresse. Når alt kommer til alt, er 
idrætsforeningerne i mange tilfælde de før
ste demokratiske organer, som vore unge 
kommer i forbindelse med og i mellemfolke
ligt sammenhæng har sportsarbejdet optøet 
mange grænser.

Der er ingen undskyldning for, at sports
folkene skal være stedbørn i vort folke
styre.
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Sagt og skrevet 
siden sidst:

En mand i B æ kke har få e t  n ok  a f  den kon 

disnak fo r  tid en , og han skrev  et harm dir

rende læ serbrev  til K olding F o lk eb lad , i 
hvilket han  dagen efter f ik  fø lg en d e svar på  

tiltalen a f  Ellen Kronborg-Jensen i K olding:

Ude i Bække sidder en mand og ulmer 
over al den snak om muskler, der svulmer.
Han er vred og står nu i lys lue,
fordi han ikke kan få fred i sin egen stue.
Avisens snak om kondi, bøj og stræk
er alt for nærgående og fræk,
man kan knap ligge og få sig en lille lur,
blot ved tanken om, at andre går en kondi-tur.
Der er ingen lov og ret nu om stunder, 
sågar radioen og fjernsynet summer 
om kondi mig her og kondi mig der, 
det ender såmænd med, at man bliver helt sær.
Nogen cykler uden at komme ud af pletten!!
Her er der nok noget, der render rundt under kasketten.
Testtal er for Bækkemanden det rene vås,
nej -  liggestolen frem og sæt dig på din mås,
al den spild af energi ved at rende rundt og pjatte,
er noget finansministeren sku’ ta! sig af og beskatte.
Bækkemanden har sin egen hobby og ønsker fred og ro,
men det kunne dog være, der var
andre, der synes kampagnen er go’,
og så skal man ikke fare op og skælde
ud over en ide, som slet ikke er så ilde,
for ligger man der først, er det jo for silde.
Lad dog folk løbe med tungen, hvor de vil, 
blot man har det godt og kan lide at være til, 
nogen har en hobby, andre har måske ti,
-  måske en af de ting, man kalder demokrati -  
at fritiden kan bruges dag og nat 
vandret eller lodret til dit eller dat.


